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Pe l lérd Község Önkormányzatának ingyenes  havi lapja

megjelenik  minden hónap első fe lében 8 .  évfolyam |  9 .  szám |  2009.  november

Temetőben
Köröttem csend - és temető.
Csak néha suttog valami,
csak néha lehet hallani:
ez ő, ez ő, ez ő! -
Azután minden újra csendes,
és álmodik a temető. 

Én hajtott fővel ballagok,
s a néma árnyak szembe jönnek,
s a sírkeresztek rámköszönnek,
és mind az igazi Nagyok -
Én, a halottak ismerőse,
révedő szemmel ballagok. 

Utánam huhog a Jövő,
a Múlt, Jelen, a sok kereszt,
s az árnyak kara zúgni kezd:
ez ő, ez ő, ez ő! -
Azután minden újra csendes,
és álmodik a temető. 

Dsida Jenő

sok zarándok ellátása ilyenkor aratás 
és szüret után, mint májusban; más-
részt pedig a pápa ellensúlyozni akar-
ta a kelták azon szokását, akik a saját 
naptáruk szerinti újévet nagy bulizá-
sokkal ünnepelték. 

Halottak napja  
Érdekes, sajátos jellege van ennek a 

napnak a katolikus liturgiában. 
Nem nevezhető sem főünnepnek, 

sem ünnepnek. Rangját tekintve még-
is az Úr és a szentek főünnepeivel egy 
szinten áll. Ha vasárnapra esik, akkor 
a szentmisét a halottakról kell venni, 
míg a papi zsolozsmát a vasárnapról 
kell mondani. 

A november hónap csak nem tagad-
ja meg önmagát. Igaz, hogy a Minden-
szentek ünnepén még szép volt az idő, 
de másnapra, a Halottak napjára már 
megmutatta, hogy nem akar más len-
ni, mint a tél előhírnöke. 

Mindenszentek
Még káplán koromban történt, hogy 

hittanórán megkérdeztem az egyik 
gyerektől: „Mi jut eszedbe, ha azt 
mondom, hogy Mindenszentek?” A 
válasz nagyon határozott volt: „Ki kell 
menni a temetőbe a dédiék sírjához.”  
A következő kérdésem már az egész 
csoporthoz szólt ekként: „Szerintetek 

a Mindenszentek szomorú nap, avagy 
örömünnep?” Mire a válasz egyér-
telműen hangzott: „Szomorú nap.” A 
gyerekeknek abban igazuk volt, hogy 
a Mindenszentek napját beárnyékolja 
az utána következő Halottak napja.

Valójában a Mindenszentek ünne-
pe azon embertársaink emléke, akik 
már célba értek, akik elnyerték az 
üdvösséget. Az ünnep gyökerét kele-
ten találjuk, ahol a 4. században már 
minden vértanú közös ünnepeként 
tarják. Az egyes részegyházak külön-
böző napokon tartották meg az ünne-
pi megemlékezést . Nyugaton IV. Bo-
nifác pápa 609. május 13-án szentelte 
föl a Phokasz császártól kapott római 
Pantheont Szűz Mária és az összes 
szentek tiszteletére. (A Pantheon vala-
ha az összes pogány ist en tiszteletére 
épült templom volt.) Ettől kezdve má-
jus 13-a lett a Mindenszentek ünnepe. 

A 9. században IX. Gergely pápa 
(827-844) november 1-jére tette az ün-
nepet. Az ok egyrészt az volt, hogy a 

Újságunk 6. évfolyamának 4. 
és 6. számában megjelent cikkek 
írója nem azonos Byrdy Nast asia 
pécsi lakossal. Az esetért az érin-
tett szíves elnézését kérjük.

 
Szerkesztőbizottság
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Egészségügyi és Szociális Bizottság 
2009. október 28.

A korábbiakhoz képest nagy szám-
ban érkezett átmeneti segély iránti 
kérelem a bizottsághoz. Az esetek 
többségében a téli tüzelő kiegészí-
téseként tűzifa természetbeni tá-
mogatás kértek.

Jelentős volt a lakásfenntartási támo-
gatást újonnan kérők száma is. Jö-
vedelmükre, a lakás nagyságára és 
rezsiköltségeikre tekintettel mind-
annyian jogosultak a támogatásra.

Falubejárás 
2009. október 10.

Évente egy alkalommal az egész te-
lepülésre kiterjedő falubejárást 
tart a Képviselő-testület. Idén erre 
október 10-én került sor. Meghí-
vottként jelen volt Krum István a 
Vagyonkezelő Kft. ügyvezetője, va-
lamint Pápics Gabriella és Dékány 
István településőrök, Kerepesi 
Jánosné megbízott körjegyző. A 
közterületek állapotának értéke-
lése mellett a tervezett, az induló 
és a már elkezdett beruházások, 
fejlesztések helyszíneit járták le a 
résztvevők. Ilyen projektek voltak 
többek között a Pellérd-Pécs ke-
rékpárút, a kül- és belterületi víz-
rendezés, a Szabályozási Terv mó-
dosítását érintő ingatlanok, Móra 
Ferenc utcai árok és burkolat fel-
újítás, Búcsú tér szépítése, a József 
Attila utcai játszótér, a Szőlőhegyi 
utak felújítása megvalósulási he-
lyei. A településüzemeltetésre, az 
önkormányzat közterületi vagyo-
na felújítására, karbantartására is 
több javaslattal éltek a képviselők.

Képviselő-testületi ülés 
2009. október 10.

Tajti Zoltán képviselő megbízatása 
megszűnéséről hozott határozatot 
a testület. A helyi önkormányza-
ti képviselők jogállásának egyes 
kérdéseiről szóló 2000. évi XCVI. 
törvény 2. § e.) pontja kimondja: 

az önkormányzati képviselő meg-
bízatása megszűnik, ha egy éven át 
nem vesz részt a képviselő-testü-
let ülésén. A képviselők fenti tényt 
megállapították, és egybehangzó-
an mondták ki döntésüket.

Zárt ülés keretében döntött a tes-
tület azon személyekről akiknek 
hagyományosan az október 23-ai 
nemzeti ünnep alkalmából rende-
zett községi megemlékezésen, ju-
talommal és kitüntetéssel köszöni 
meg munkáját. Pro Communitate 
kitüntetést adományozott a testü-
let Horváthné Nagy Janka nyugal-
mazott pedagógusnak, elismerve 
és köszönve ezzel az általános is-
kolában gyermekeink nevelésében, 
a falu továbbfejlődésében, gyara-
podásában, értékei tiszteletben 
tartásában és megőrzésében tett 
érdemeit. Pénz és tárgyjutalom-
ban részesült kiváló munkájáért, 
a lakosság szolgálatáért, civil kö-
zösségben végzett tevékenységé-
ért Molnár Györgyné Kati, Gál 
Dénesné Irma, Hegyi József, 
Dömse László, Dombai Lajos. 

2009. október 27.

Az ülés első napirendje tárgyalásán 
jelen volt Fejesné Takács Viktória 
a Helyi Választási Bizottság elnö-
ke. Bejelentette, a megüresedett 
mandátum okán a bizottság ülése-
zett és megállapította, hogy a 2006. 
október 1-én lebonyolított önkor-
mányzati választáson a következő 
legtöbb szavazatot Borbély Tamás 
kapta. Ő jutott képviselői man-
dátumhoz. Ezt követően Borbély 
Tamás a Képviselő-testület előtt 
képviselői esküjét letette, majd át-
vette az Elnök asszonytól képvise-
lői megbízólevelét.

A képviselő-testület egyhangú dön-
téssel a szintén megüresedett Te-
lepülésfejlesztési és Településren-
dezési bizottság tagjának, majd a 
polgármester úr javaslatára annak 
elnökének is megválasztotta Bor-
bély Tamás képviselőt.

A keleti iparterület beruházás kiviteli 
terveinek közbeszerzési eljárására 
érkezett ajánlatok tárgyalása volt a 
következő napirend. Korábban az 
engedélyezési terveket öt épületre 
Getto-Plan Bt., egy épületre Brázay 
János építész készítette el, és mert 
szerzői jogvédelem alatt állnak 
ezek a dokumentumok, ezért a hir-
detés nélküli meghívásos eljárás 
került lefolytatásra. Az ajánlatte-
vőkkel lefolytatott tárgyalásról és 
a bíráló bizottság javaslatáról tá-
jékoztatta a képviselőket Metzing 
József polgármester. A testület a 
tárgyalás eredményével és a bizott-
sági javaslattal egyetértett.

Az év második felében ismét megnyílt 
a lehetőség pályázat benyújtásá-
ra az óvoda, bölcsőde, valamint a 
konyha, étkező beruházás támo-
gatásához. A két évvel ezelőtt el-
készített tervek a jelen gazdasági 
helyzetnek, igényeknek és elképze-
léseknek megfelelően átdolgozásra 
kerültek. Ezeket ismerhette meg 
a Képviselő-testület. A jelenlegi 
elképzelések szerint 500 adagos 

2 | tükörönkormányzati hírek

Önkormányzati hírek

Tisztelt Olvasó!
Továbbra is szeretnénk le he tő sé get 
biztosítani minden számunkban, 
hogy bármilyen jellegű kérdését, ja-
vaslatát, észrevételét az újság „Ol-
vasói rovatában” megjelentethesse. 
Kérjük, hogy írja meg és adja le a Pol-
gármesteri Hivatalba, az erre a célra 
elhelyezett postaládába, vagy küldje 
el e-mail címünkre:

tukor@pellerd.hu
Csak névvel-címmel ellátott hozzá-
szólásokat van módunk elfogadni, 
azokat közzétenni illetve megvála-
szolni. A lapzárta után leadott leve-
lekre csak a következő számban tu-
dunk reagálni. Megértését köszönjük 
és várjuk minél nagyobb számban 
hozzászólásait.

Szerkesztőbizottság
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konyha, 100 fős étterem, 4 csopor-
tos óvoda, 2 csoportos bölcsőde 
tervei kerülnek kidolgozásra és en-
nek megfelelően készül el a pályá-
zat. Beadási határidő november 30.

Együttes ülés

Az Aranyosgadányi Képviselő-testü-
lettel megtartott együttes ülésen 
a meghirdetett körjegyzői állásra 
benyújtott pályázatokat tárgyalta 
a két testület. 12 pályázat érkezett, 

ebből 5 fő volt, aki minden feltétel-
nek megfelelt, de közülük csupán 3 
fő személyes meghallgatásukra ke-
rült sor az ülésen, mert időközben 
2 pályázó visszalépett. Pályázati 
anyaga és a személyes meghall-
gatáson tett benyomások alapján, 
mindkét Képviselő-testület minő-
sített többséggel Dávor Lászlóné 
kinevezése mellett döntött. 

Kerepesi Jánosné
megbízott körjegyző

Elszomorodva és kicsit megdöbben-
ve olvastam a Pellérdi Tükör legutóbbi 
számának önkormányzati híranyagát 
melyben az újság tudósít a képviselő-
testületi ülés határozatairól. Ezen az 
ülésen a Képviselőtestület egyhangú 
döntéssel utasította el a szökőkút épí-
tés gondolatát. Az egyhangú döntés 
komoly dolog, azzal szemben apellál-
ni, hadakozni értelmetlen és célsze-
rűtlen dolog. Én is inkább a szomo-
rúságomat fejezem ki akkor, amikor a 
feni döntés kapcsán tollat ragadok és 
néhány megválaszolatlan kérdést a lap 
nyilvánosságának segítségével teszek 
fel magamnak és az újság olvasóinak.

Szerencsésebb dolog lett volna az, 
ha néhány dolgot a képviselők és az 
ötletadók tisztáznak. Ilyen kérdés lett 
volna az, hogy milyen célt szolgál egy 
szökőkút a falu közterén? Öncélú, hi-
valkodó látványosság „ronda parképü-
let” kiegészítője, vagy a falu minden-
napi életéhez hozzátartozó, azt szebbé, 
hangulatosabbá tevő építmény? Én 
úgy gondolom, hogy az utóbbi.

A szökőkút felújításához az ötletet 
kétségtelenül a gyönyörűen megépí-
tett siklósi szökőkutak adták. Ismer-
tem annak a városnak a hangulatát 
a szökőkutak megépítése előtt is, így 
módom volt megtapasztalni azt a vál-
tozást, azt a szökőkút környezetében 
kialakult hangulatot, békét és nyugal-
mat melyet a szökőkút megvalósítása 
hozott létre. A pellérdi szökőkút meg-
valósítását természetesen az a felisme-
rés adta, hogy „hiszen itt már műkö-
dött szökőkút”. Amikor alaposabban 
szemügyre vettem a volt szökőkút me-
dencéjét, a körülötte lévő pergolát és 
pihenő padokat, melyekre most már 
leülni sem lehetne, mert elkorhadtak 
és összerogynának egy idilli kép jelent 
meg előttem. Végiggondolva a szökő-
kút helyét, adódtak a további gondo-
latok, melyek egyértelműen azt su-
gallták, hogy a szökőkút nemcsak egy 
szép látványosság, hanem a minden-
napi életünk egy kedves kellemes, üde 

Olvasói levél: Szökőkút sirató

tükör | 3 önkormányzati hírek

A tartalomból
Olvasói levél 3
Szökőkút sirató 3
Járda vizit! 4

ámk 5
Könyvajánló 5
Szereplés Keresztespusztán 5
Október 23-i ünnepély 6
A pellérdi U9-es Rakéták!  7

visszatekintés 8
Nálunk járt az erdélyi  
Pipacsok Néptánc együttes 8

civil közösségek 10
A Mecsekvidék Akciócsoport  
legújabb ÚMVP-s hírei 10
Tesszük a dolgunkat! 10
Ne vásárolj semmit nap! 11

test és lélek 12
Ismét itt a november 12
Emlékeztünk 12
TAIZE – Fiatalok Találkozója  
Pécsett 12
Torok kórok 13

praktikák 14
Tükörkép a tóról 14
Első fejtés 14

prOgramajánló 15
Pellérd Község Eseménynaptára  15

spOrt 16
November 25. Magyar  
Labdarugók Napja. 16

(folytatás a 5. oldalon)
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és komoly tereprendezést igényelne a 
továbbvitele, kiépítése. Az új  Cseresz-
nyéskert utca gyalogos közlekedésé-
nek későbbi kialakítására a keskeny 
útpadka miatt nehéz lesz ideális meg-
oldást találni. Csak néhány jellem-
ző példát akartam felsorolni, mert a 
fő gondom igazából abban van, hogy 
ahol van járda, akkor ott miért nem 
azon közlekednek az emberek!? Erre 
is van sokaknak válaszuk kapásból, 
mert rosszak, ahelyett, hogy minden 
fórumon jeleznék és érjük el, hogy a 
gyalogosok, köztük gyermekek, idő-
sek biztonságát szolgáló járdát, hasz-
nálni lehessen! Ahol kell, legyen le-
vágva a kinyúló növényzet, a rossz 
állapotú kerítéseket tegyék rendbe, a 

Ez örök téma nálunk Pellérden, de 
úgy gondolom más településeken 
sincs teljesen ideális helyzet. Sokak-
kal beszélgetve olyan véleményeket 
kaptam, hogy ez  választási időszakra 
való, mert csak akkor beszélünk róla 
és hogy ez fölösleges, hisz mindig sze-
repel a jelöltek programjában, szép 
ígéretekkel ugyan, de nem sok valósul 
meg  belőle! 

A megvalósítás általában csak rész-
leges lesz, illetve szép lassan lelas-
sul, majd objektív okokra hivatkoz-
va ismét a következő ciklusra marad. 
Azért nyilván a megvalósult tényleges 
szép eredményekről is kell szót ejte-
ni, például ami a fő utcánkon a Dózsa 
György utcának déli és annak egyik 
oldalán készült. A múlt havi újságunk 
közleményében is volt utalás a Dam-
janich utcában várható rekonstruk-
cióról, amit szintén régóta várnak az 
arra közlekedő lakók.

A könnyű kritizáláson túl az aggá-
lyos véleményem az, hogy jó néhány 
utcánál a megvalósíthatóság – és ez 
főleg az újtelepi részre vonatkozik – a 
mostani, illetve a kicsit korábbi terve-
zésekben sem kapott kellő fontosságot. 
A Szabadság utca, Szőlőhegy felé eső 
végén elfogyott a járda és a nyomvo-
nala is, bejáratok és vízelvezetők miatt 
nem látszik egyszerűnek kialakítani 
a majdani gyalogjárdát! Itt aztán van 
gyalogos forgalom az úttesten, a rossz 
világítás és néha jó „hangulat”mellett! 
Érdekes a helyzet a József Attila utcá-
nál is, ahol szintén félutcányi a járda 

JÁRDA VIZIT!

kutyák ne tudjanak kibújni és legyen 
illetékes ebben akár a tulajdonos, akár 
az önkormányzat az adott helyen!

A Vasút utca is egy olyan példa, 
hogy az új kialakítású részen szép jár-
dás rész van – bár az utca hátsó vé-
gén is fontos lenne – mégis nagyon 
sokszor az úttesten zajlik a gyalogos 
közlekedés!! A miértekre nincs igazán 
elfogadható válasz. Nagyon erős a szo-
kásjog alkalmazása itt a faluban. Az új 
járdák tervezésénél és kialakításánál 
fontos az a szempont, hogy a jármű-
vek számának növekedése miatt ve-
szélyesebb az úttesten való közlekedés! 
Ezért a szélesebb, jó minőségű járdák 
lehetővé tennék, hogy a kisebb gyere-
kek kerékpárral közlekedjenek, illetve 
a gyalogosok nagyobb biztonságban 
legyenek. Új irányzat, Európai Uni-
ós normákra hivatkozni, de ezt azok 
nélkül is beláthatjuk, hogy a mozgás-
sérültek érdekében és az ő közlekedési 
eszközük adottsága miatt, nem csak a 
közintézményekbe való bejutás a fon-
tos! Néhány jó példa már van a Pos-
tánál, Önkormányzatnál, vagy a most 
fejlesztő Potyka vendéglőnél is, de a 
faluban történő akadálymentes gya-
logjárdás körbejárás, kerekes székkel 
jelenleg nem lehetséges! Ha más nem 
például, ez motiválja a járda program 
megvalósítóit a jelenlegi megváltozta-
tásában és egy jobb állapot létrehozá-
sában!

Farkas Nándor

4 | tükörönkormányzati hírek
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színfoltja is lehet. Hiszen a faluköz-
pont kialakításának következtében a 
falu egyik legfontosabb tere lett. Mel-
lette halad el mindenkinek az útvona-
la, aki a falu déli és nyugati részéről 
a közintézményekbe tart (iskola, ön-
kormányzat, orvosi rendelő stb.), de a 
másik irányba haladva erre van a pos-
ta, református templom, húsbolt és a 
hangszerbolt is.

Lelki szemeimmel már látni véltem 
azokat a szülőket, nagyszülőket, akik 
iskolába kísérik a gyermeküket, és né-
hány percre megpihennek a szökőkút 
melletti padokon, látni véltem baba-
kocsis kismamákat amint séta közben 
leülnek  a padokra és hagyják pancsol-
ni a gyermekeiket a szökőkút vízében, 
de látni véltem a szökőkutat körülvevő 
padsorokon minden olyan embert, aki 
csak tíz-tizenöt percre megpihenni 
ült le, hogy gondját, bánatát elfeledve 
gyönyörködjön a víz játékában, fülledt 
nyári estén unokájával együtt csodál-
kozva nézze a színes fényekkel megvi-
lágított vízsugarakat. Örültem, hogy 

Polgármester Úr is pártfogásába vette 
a gondolatot.

Természetesen én tenni is szerettem 
volna, (szeretnék) tenni ennek megva-
lósulásáért. Megkerestem ezért a sik-
lósi szökőkút tervezőjét, hogy készítse-
nek egy vázlattervet, mely el is készült. 
Felajánlottam a terv készítéséhez a 
magam és munkahelyem a Gazdakör 
Kft. anyagi, munkavégzési és egyéb 
segítségét is. Örömmel mondhatom, 
hogy néhány helyi vállalkozó, akiket 
megkerestünk azonnal igent mondott 
a szökőkút megvalósításának támoga-
tására. Örültem annak is, hogy Pol-
gármester Úr, és Alpolgármester Úr is 
támogatólag vesz részt a megbeszélé-
seken. Úgy gondoltam, hogy az ötlet-
nek addig el kéne, hogy jusson, hogy 
terv készüljön rá. Ezzel a tervvel és az 
erre készített költségvetéssel tudtunk 
volna pályázati anyagot benyújtani. A 
tervezés 6-700 ezer, megvalósítás ter-
vezett költsége 8 millió lett volna és 
egy célirányos pályázaton ennek az 
összegnek felét de akár több pénzt is 
lehetett volna nyerni. Én úgy gondol-

Olvasói levél: Szökőkút sirató

Könyvajánló
Charles-Ferdinald Ramuz: Az elbocsátott szolgálólány 

című novelláskötetét ajánlom. Ramuz (1878-1947) francia 
nyelven alkotó svájci regényíró, akinek neve Magyaror-
szágon leginkább „A katona története” Sztravinszkij által 
megzenésített művével vált közismertté. Ramuz írói mun-
kásságának talán legfontosabb célkitűzése az ősi, paraszti 
életforma megmentése, konzerválása; a falu, kisváros min-
dennapjainak egyéni és közösségi oldalról való ábrázolása. 

Az elbocsátott szolgálólány című kötete tizenegy novellát 
tartalmaz, némelyiket az író párizsi tartózkodása alatt írt, de minden írás szülő-
földjéhez, a svájci Vaudhoz kötődik. A novellák egyéni sorsok, vagy közösségek 
önálló történetei. Sokszor kegyetlen őszinteséggel ír szörnyű eseményekről, de 
úgy, hogy az emberi sors kényszerűségeinek természetes mivoltát érezteti ez-
zel. Ramuz realizmusában egy náluk nagyobb erő kormányozza a szereplőket, 
s ebből árad az a fajta rokonszenv, vagy éppen részvét, mely megérinti olvasóit. 
Nehéz rövid idézetben bemutatni stílusát, mert minden mondat az „egész” része, 
főleg szereplőit illetően; de a vidéki táj gyakori méltatásából sikerült egy igazi 

„ramuzi” részletet találnom: „És mégis a szép munka hazája ez a vidéki táj, a gon-
dos munka hazája, a hosszú, türelmes napok hazája, amelyek hajnalban kezdőd-
nek, éjszaka fejeződnek be, a lassú ökrök hazája, a tornyoké, melyeket egy évszá-
zadon át építettek; az öreg, lelkiismeretes, óvatos, szorgos mesteremberek hazája.” 

Novellái a svájci nép sajátos eszmevilágát tükrözik, de egyetemes szinten 
képes kifejezni érzéseket és magát az embert. C. F. Ramuz könyve megtalál-
ható a könyvtárban.

Soós Bernadett
könyvtáros

tam, hogy eddig az állapotig az elkép-
zelésnek el kellett volna, hogy jusson.

Sajnálom, hogy nem így történt. Saj-
nálom, hogy nem sikerül megvalósíta-
nunk azt a gyönyörű színfoltot, amit e 
létesítmény nyújtani tudott volna. Saj-
nálom, hogy a falu lakosságának csak 
az a 3 pad ad köztéren való lepihené-
si lehetőséget mely a Brázay sétányon 
található. Sajnálom, hogy a szökőkút 
környéke nem lett a falu promenádja 
az idősek pihenő helye, a fiatalok ta-
lálkozó helye. Azt már csak valószí-
nűleg a megvalósulás meghiúsulása 
okán érzett keserű szájíz mondatja ve-
lem, hogy személyes és céges felaján-
lásom elutasítását a Pellérdi Tükörből 
kell megtudnom. Én hadd ragadjam 
meg az alkalmat arra, hogy minden 
magánszemélynek és vállalkozónak 
ezúton köszönjem meg ígéretét és se-
gíteni akarását. Sajnálom, hogy a Kép-
viselőtestület nem kívánt élni vele. Il-
lusztrációként azért mellékelek egy 
szökőkút vázlatot, hogy ez az a szökő-
kút, amely nem valósult meg. 

Szczaurski József

Szereplés 
Keresztespusztán

Felkérést kaptunk a 
keresztespusztai idősek otthona 
vezetőjétől, rövid kis műsorral ve-
gyünk részt az öregek köszöntésé-
ben, október 21-i ünnepségükön. 
Az iskolabusszal utaztunk. Ami-
kor megérkeztünk, bevezettek 
minket az ebédlőbe. Néhány 
perccel utána már kezdődött is a 
műsor. Volt, aki gitározott, ketten 
citeráztak, s néhányan szavaltunk 
is. Megköszönték szereplésünket 
és megdicsértek bennünket, még 
csokit is kaptunk. Aztán fölszáll-
tunk a buszra és jöttünk vissza az 
iskolába. Itthon is dicséretet kap-
tunk Ács Márta nénitől, aki kí-
sért bennünket a szereplésre. 

Fehér Lili és Magdó Bianka
4. osztályos tanulók

tükör | 5 önkormányzati hírek
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Október 23-i ünnepély
6 | tükörámk
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Magyarországon a labdarúgás első-
sorban a tradíciójából él. A még min-
dig és sokszor emlegetett 6-3 angolok 
feletti győzelem, majd néhány világ-
bajnoksági jobb szereplés és részvétel 
után lejtmenet nehezül erre a sportág-
ra. Van egy Puskás nimbuszunk, aki-
ről stadiont is elneveztünk, és valóban 
bárhol Európában, vagy a nagyvilág-
ban felemlítik a nevét, akkor Magyar-
országot is hozzácsatolják. Ez cso-
dálatos, de a sportágnak kevés, mert 
hiányoznak az új nevek, hírességek, 
akikhez sportsikerek és jó eredmények 
is tartozni szoktak.

Rendkívül örvendetes U20-as fiatal-
jaink sikeres szereplése az ez évi világ-
bajnokságon, melyen bronzérmet sze-
reztek. Csodálatos küzdeni tudásukkal, 
és a mi bajnokságainkon nem tapasz-
talható önzetlen csapatszellemmel és 
lelkesedéssel tudtak győzedelmeskedni.

Az ő neveiket, mint például: Németh 
Krisztián, Koman Vladimír, vagy a Si-
mon ikrek, pillanatok alatt megtanul-
ta az ország sportszerető közönsége!

A mi kis pellérdi U9-es Rakétáink a 
jövő futballistái?! Meglehet, de egyál-

A pellérdi U9-es Rakéták! 

talán nem ez a célunk! Mi szülők annak 
örülünk, hogy hétről-hétre, minden 
szerdán látjuk gyermekeink önfeledt 
játékát, a fergeteges örömöt egy-egy 
begyötört, berúgott gól után. Ez a mi 
sikerünk! Találva egy Döme Tibort – 
aki szívvel lélekkel foglalkozik ezekkel 
a csemetékkel – elértük, hogy állandó 
programja lett gyereknek, szülőnek 
egyaránt ez a szerdai késő délutáni 
esemény. Régen összedobtuk a jutá-
nyos terembérleti díjat, de látva lel-
kesedésünket, Medgyesi Antal ÁMK 
igazgató úrnak köszönhetően, ez a 
költség ma már nem terhel bennünket. 
Ott vagyunk minden kisebb nagyobb 
sportrendezvényen mi szülők legalább 
80%-ban rendszeresen, lelkesen druk-
kolunk, izgulunk és biztatjuk gyer-
mekeinket, mint ha részesei lennénk 
a pálya küzdelmeinek. Nem úgy zaj-
lik ez az esemény, mint amikor valaki 
befizeti csemetéjét valahová, ahol kap 
edzőt, felszerelést és majd megy érte a 
végén, s ettől a dolog ki van pipálva. A 
mi kis csoportunkat csak egy önzet-
len nagyszülő támogatta egy mezgar-
nitúrával, hogy szépen nézzenek ki a 

máshonnan jövő, csinos, színes szere-
lésben érkező csapatokhoz hasonlóan. 
Az edző is teljesen ingyen foglalkozik 
gyermekeinkkel, amit nem győzünk 
köszönni. Ő egyébként most is sportol, 
hosszú éveken át a falusi nagy csapat 
sikeres és aktív kapusa volt. Van egy 
érdekes mozgatórugója ennek a közös 
sport programnak! Azon túl, hogy a 
gyerekeinket a sportra, az egészséges 
életmódra igyekszünk nevelni, mi 
felnőttek is szívesen vagyunk együtt, 
mert jól érezzük magunkat!

Egyébként csak megjegyzem, a 
múltkor 17-5-re vertük a kozármislenyi 
nebulókat. Amúgy meg készülünk a 
visszavágóra, meg egy baksai, bodai, 
kővágószőlősi összecsapásra, a mi U9-
es Rakétáink a pályán és mi drukkoló 
szülők a pálya szélén!!

A szülők képviseletében: 

Farkas Viktória és Pozsgai Csaba 
szervezők

tükör | 7 ámk
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Mint minden évben idén is meg-
rendezték Pécsett immár a XVIII. 
Határontúli Magyarok Európai Fesz-
tiválját.  A meghívott együttesek, 
csoportok elszállásolását általában a 
környező falvakban oldják meg. Így 
október elején mi, Pellérdiek az erdé-
lyi Székelykeresztúrról érkező Pipa-
csok Táncegyüttes tagjait és kísérői-
ket láttuk vendégül. Nagy izgalommal 
vártuk érkezésüket és szeretettel fo-
gadtuk őket. 

Számomra különösen nagy meg-
lepetést és élményt jelentett, amikor 
a busz első ülésén megpillantottam 
Mátéfi Csabát, aki tavaly nyáron az 
erdélyi Szászcsávási tánctáborban ok-
tatott bennünket. Így a vele való talál-
kozás még közelibb és barátságosabb 
volt, hiszen egy olyan barátot köszönt-
hettünk, akinek, mint ember és oktató 
is, sokat köszönhetünk. Jó érzés volt 
látni, és tapasztalni, hogy szinte egy-
től egyig megmaradtunk emlékezeté-
be, és barátként üdvözölt minket. Ér-
kezésük napján, a Művelődési Házban 
ünnepeltük az Idősek Napját, ahol az 
ünnepi műsoron ízelítőt kaphattunk 
táncaikból. Az est kellemes hangu-
latban telt, sőt néhányan kitartottak, 
egészen hajnalig. 

Másnap, vasárnap délelőtt egy pé-
csi városnézésre vitték őket, mi pe-
dig házigazdák, a régi iskola udvarán 
terítettünk és finom ebéddel vártuk 
a kirándulókat. Ezúton is szeretném 
megköszönni Margitnak és Sanyinak, 

Nálunk járt az erdélyi Pipacsok Néptánc együttes

8 | tükörvisszatekintés
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hogy a Potyka vendéglőben elkészítet-
ték az ízletes pincepörköltet. Azért a 
nosztalgia sem maradt el, mert az ud-
varon, két tárcsán is sült, az ízletesen 
bepácolt sertést arja. Jó hangulatban, 
vidáman telt el az egész délután. Hét-
főn, az egész napot Pécsett töltötték, 
ahol az est i gálaműsorra készültek fel. 
Természetesen erre a műsorra, mi ven-
déglátók is szívesen mentünk el, mert 
az egy órás nyitó számot a Pipacsok 
Táncegyüttes adta, melynek címe a 
Paraszt Dekameron volt. Nagy érdek-
lődéssel fi gyeltük a nem szokványos 
előadásukat. Mondhatom kitettek 
magukért és elmondható, hogy nem 
csak táncolni tudnak, hanem színészi 
képességgel is rendelkeznek. Jó volt 
velük lenni, elbeszélgetni, bár a csalá-
doknál eltöltött idő sajnos elég kevés 
volt. Remélem lesz még alkalmunk ta-
lálkozni, és a kialakult barátságokat 
tovább ápolni és elmélyíteni.

Bodai Tiborné Marika
Mezőszél Tánccsoport

MEGHÍVÓ
A Pellérdi Katolikus Caritas 

tisztelettel meghívja Önt 
2009. november 21-én, 
szombaton 18 órakor

megrendezésre kerülő

Szt. Erzsébet napi 
műsoros, jótékonysági 

batyus bálra.
Műsort adnak: 

Pellérdi Általános Iskola tanúlói,
Pellérdi középiskolás és egyetemi 

hallgatók, 
Mezőszél Gyermek Tánccsoport.

Helyszín: 
Pellérdi Művelődési Ház

Belépődíj: 500 Ft/fő
Pártolójegy: 200, 500, 1000 Ft/db

Tombolajegy:100 Ft/db

A befolyt összegből községünk rá-
szoruló iskolás gyermekeit és a kis 
nyugdíjasokat kívánjuk segíteni.

tükör | 9 visszatekintés
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A Mecsekvidék Akciócsoport leg-
újabb ÚMVP-s hírei

Tisztelt Pellérdiek a Pellérdi Tü-
kör novemberi számában megjelenő 
cikkem megírásának több oka is van. 
Kezdeném mindjárt egy igen fontos 
örömteli hírrel. Örömmel tudatom 
Önökkel, hogy a Falumegújítás és –fej-
lesztés, és a Vidéki örökség megőrzése 
jogcímek mellett az MVH post ázta a 
Mikrovállalkozások létrehozására és 
fejlesztésére, valamint a Turisztikai te-
vékenységek ösztönzéséhez nyújtandó 
támogatások jogcímekben is a Támo-
gatási Határozatokat, így azok, akik-
nek pályázata pozitív elbírálásban 
részesült megkezdhetik fejlesztésük 
megvalósítását és a 2010 január 1-31-
ig terjedő kifi zetési időszakban (majd 
az ezt követő kifi zetési időszakokban) 
Kifi zetési Kérelmüket is benyújthatják.

Ehhez kapcsolódó hír, hogy az MVH 
honlapján (www.mvh.gov.hu) megta-

lálhatók III. tengely jogcímeinek kifi -
zetési közleményei és az ehhez kapcso-
lódó adatlapok és kitöltési útmutatók.

A LEADER pályázati közlemény 
141/2009 MVH Közlemény október 5-én 
jelent meg és tartalmazza a LEADER 
pályázat Főadatlapját és betétlapja-
it. Ennek módosítása (163/2009 MVH 
Közlemény) pedig a pályázat beadásá-
nak módosított időpontját, mely szerint 
a pályázatot 2009. november 16.-ig kell 
eljuttatni a Mecsekvidék Helyi Közös-
ség Egyesület címére. (Pécs 7601, Pf.:144)

Végezetül néhány információt sze-
retnék Önökkel megosztani a III. ten-
gely pályázataival kapcsolatban. A III. 
tengely jogcímeire újra lehet Pályázati 
kérelmeket benyújtani, előreláthatólag 
2009. november 16-december 16.-ig. 
Változás a pályázatokkal kapcsolatban, 
hogy az Irányító Hatóság (IH) lehető-
séget biztosított a Helyi Akciócsopor-
tok (HACS) számára a jogcím rende-
letek felülvizsgálatára és ezen belül 

lehetőség nyílott arra, hogy az egyes 
jogcímek vonatkozásában a területü-
kön az egy támogatási kérelem kereté-
ben igényelhető maximális támogatási 
összeget meghatározzák. Az Egyesület 
Elnöksége a lehetőséget kihasználva 
három jogcím esetében az igényelhető 
maximális támogatási összeget módo-
sította. Ezek a következők: Falumeg-
újításra és fejlesztésre maximum 12 
millió forint, Mikrovállalkozás létre-
hozására és fejlesztésére 15 millió fo-
rint és Vidéki örökség megőrzésére 1,5 
millió forintra lehet pályázni.

Amennyiben cikkem kapcsán bár-
milyen kérdés felmerül Önökben 
kérem keressenek engem és mun-
kaszervezetünk tagjait, akiknek el-
érhetőségeit Egyesületünk honlapján 
a www.mecsekvidek.hu megtalálják. 
Ugyanitt megtalálható a LEADER pá-
lyázattal kapcsolatos minden hasznos 
információ egy helyen a Pályázatok 
Leader menüpontban

Kristóf Ferenc
területi referens.

Pellérd Polgárőr Egyesület idei év-
ben is tette a dolgát, aminek úgy ér-
zem, meg van a hatása. Ennek ellenére 
történnek időnként törvénytelen dol-
gok községünkben, de hol nem…?

Sajnos igen sokan nem tudják, mit 
tegyenek, ha észreveszik a besurranó 
tolvajt. Ezért ezúton is szeretnénk ta-
nácsokat adni a polgároknak.

Ha telefonközelben van a sértett, 
azonnal a Rendőrséget kell hívni a 
107-es, vagy a körzeti megbízottat a 
0/5-117-es, s utána a Polgárőrö-
ket a 70/541-1909-es telefonszámon. 
A polgárőrök bármikor kimennek a 
helyszínre, de rendőrt csak azután 
tud hívni, ha megbizonyosodik a be-
jelentés valódiságáról. Kihelyezzük a 
telefonszámokat a buszvárókba, ill. a 
hirdető táblákra, s akinek van mobil-
telefonja, írja be ezeket, hogy mindig 
kéznél legyenek.

Szeretném felsorolni 2009 év eddigi 
tevékenységünket.

Tesszük a dolgunkat!
Pellérdi Önkormányzat és az ÁMK. 

szinte minden rendezvényén részt ve-
szünk helyszíni biztosítással, forgalom 
irányításban, őrzéssel (pl. Juniális), 
vagy a szemétlerakók fi gyelésével.

Nagyon jó a kapcsolatunk Metzing 
József polgármest er úrral, Medgyesi 
Antal iskola igazgató úrral, ami nagy-
ban befolyásolja sikeres munkánkat.

A civilszervezetekkel napi kapcso-
latunk van, így előzetes egyeztetés 
alapján az ő rendezvényeiken is meg-
jelenünk.

Részt vettünk az Országos Polgár-
őr Szövetség által rendezett versenye-
ken, OPSZ országos találkozóján, amit 
Püsp ökladányban rendeztek.

Pécs városában is tartunk szolgála-
tot Megyei Elnökünk felkérésére.

100 éves a Pécsi Püsp ökség ren-
dezvényén, Mindenszentekkor a pé-
csi köztemetőben szolgálatot adtunk. 
Forgalmat irányítottunk, tetten ér-
tünk egy virág tolvajt és eloltottunk 

egy koszorút, ami az égve hagyott 
gyertyáktól meggyulladt.

Kiemelkedő munkát végeztek név 
szerint: Köves Ist ván, Palóczy Dávid, 
Bense Ist ván, Pápics Gabriella, aki okt. 
1-től településőrként is tevékenykedik. 

Telefonon ő is elérhető: 0/521-482.
A faluban és a szőlőhegyen napi jár-

őrszolgálatot tartunk.
Bodán, Orfűn, Abaligeten, 

Szebényben sp ort, ügyességi, valamint 
főzőversenyen vettünk részt, ahol há-
rom első, két harmadik, és egy negye-
dik hellyel zártuk a versenynapot.

Történt községünkben 4-5 betörési 
kísérlet, melynél rendőri intézkedés-
re is sor került, ahol 3 gyanúsítottat 
a helyszínen tartottak a polgárőrök a 
rendőrök megérkezéséig, akik eljárást  
indítottak ellenük.

Mecsek ÖKO. (volt zagytó) terüle-
tén, tiltott helyen közlekedő személyt 
adtak át a rendőröknek, akik intéz-
kedtek velük szemben.

Külön kiemelném Köves Ist ván 
egyesület elnökének munkáját, időt, 

10 | tükörcivil közösségek

A Mecsekvidék Akciócsoport legújabb ÚMVP-s hírei
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fáradtságot nem kímélve, gondosan, 
következetesen szervezi és irányítja a 
szabadidejükben tenni akaró polgár-
őröket.

Miből tudjuk fenntartani Egyesüle-
tünket? Elárulom!

A helyi Önkormányzat támogatja 
anyagiakkal, valamint az Iparterüle-
ten tevékenykedő cégekkel szerződést 
kötöttünk, ahol mi járőrszolgálatot 
teljesítünk, s ezért ők anyagi támoga-
tást nyújtanak. 

Támogatóink: MECSEK ÖKO, 
INITECH SYSTEM Kft., TARNAI 
Kapu Kft., GIPSZ BAU Kft., Járműka-
rosszéria és Pótkocsigyártó Bt., B.K.N. 
Metél Kft., LIPID + B Kft., ÁDÁM ÉS 
TÁRSA Kft., KOLTAI SERVICE Kft.

Amennyiben Önnek is van igénye a 
Polgárőrség tevékenységére, úgy hívja 
Köves Istvánt, a Polgárőr Egyesület el-
nökét a 70/541-1909-es telefonszámon.   

Vészi Ernő

gyorsabban és minél drágábban kielé-
gítendő szükségletünk legyen. Mind-
eközben elterelődik a figyelem arról, 
hogy a fogyasztói boldogságérzetet 
fenntartó termékek előállítása több-
nyire hosszú távon fenntarthatatlan 
mértékben veszi igénybe környeze-
tünket. A kényszerből-szórakozásból 
megvásárolt holmik nyersanyag- és 
energiaigénye, a csomagolt termékek 
fogyasztásával keletkező szemét meny-
nyisége és a szállításukkal kibocsátott 
különböző szennyezések mára az öko-
lógiai katasztrófa súlyosbodásának 
első számú okaivá nőtték ki magukat. 
Persze ebben a tendenciában vasta-
gon benne vannak azok a gyártók is, 
akiknek többnyire gyenge minőségű 
termékeik a garancia időt épp, hogy 
kihúzzák, majd a javítása már nem ki-
fizetődő, mivel annak árán már kap 
egy újat garanciával. Ez a fogyasztói 
társadalom alapgondolata, ami jó öt-
letnek tűnik egészen addig, amíg nem 
szembesülünk a káros ökológiai és 
társadalmi hatásokkal. A túlfogyasz-
tás jelenségének komolyságát jól mu-
tatja az Ökológiai Lábnyom fogalma, 
amely megmutatja, hogy az egyes em-
berek életmódjukkal a Föld mekkora 
részét veszik igénybe, hány hektár te-
rület tartja el őket jelenlegi fogyasztási 
szintjükön. Az ökológiai lábnyomok 
összehasonlításából kiderül, hogy ha 
mindenki olyan mértékben fogyaszta-
na (energiát, nyersanyagot, stb.) mint 
például az Egyesült Államok polgárai, 
akkor a Föld jelenlegi lakosságát ellá-
tandó 6 darab Földre volna szükség. 

Az ilyen egynapos kampányakciók-
kal az a bajom, hogy csak egy napig 
tart, de a „Nemzetközi Vásárlásmen-
tes Nap” jó alkalom arra, hogy átgon-
doljuk, milyen környezeti, egészsé-
gi és társadalmi hatása van vásárlói 
döntéseinknek, illetve milyen jogaink 
és eszközeink vannak a negatív hatá-
sok csökkentésére, és ha a gondolatot 
tett is követi, akkor már nem csak egy 
egynapos kampányakcióról beszélhe-
tünk. Nekem csak a nap elnevezése 
nem tetszik! Nem szeretem, ha tilta-
nak valamit, elvégre demokrácia van 
vagy mi?  

Mennyivel jobban hangzik: 2009 
november 27-én SZABAD nem vásá-
rolni!

Strasszer László

A fogyasztás nem egyenlő  
a boldogsággal!

Egy kanadai reklámszakember kez-
deményezése nyomán minden év no-
vemberének utolsó péntekén, ebben az 

évben 27-én tartják a Nemzetközi Vá-
sárlásmentes Napot. Az akcióban részt 
vevő szervezetek nem szegénységet, 
nem nélkülözést prédikálnak. Arra 
szeretnék felhívni a figyelmet, hogy 
nagyobb kritikával kellene kezelnünk 
fogyasztói igényeinket, illetve, hogy a 
boldogságot, a megelégedettséget nem 
a boltokban, s főleg nem azok között 
a dolgok között találjuk, amelyeket 
a hirdetések kínálnak. Hazánk több 
mint tíz éve csatlakozott a mozgalom-
hoz, melynek időzítése nem véletlenül 
esik a karácsony előtti időszakra. Ez 
az a periódus, amikor a szokásosnál 
is több, haszontalan, illetve felesleges 
holmira költjük el a pénzünket, még 
ha ajándéknak is szánjuk. A karácsony 
meghittségét – legalábbis számom-
ra – nem az elköltött tízezrek garan-
tálják, hanem a szeretet, a békesség és 
az egymásra figyelés. A kereskedők és 
marketing szakemberek viszont abban 
érdekeltek, hogy rábeszéljenek más 
embereket olyan dolgokra, amikre 
valójában nincs is szükségük Az em-
berek elégedetlenségét, és mohóságát 
erősítik a reklámok azt sugallva, hogy 
akkor lesznek boldogok, szépek, nap-
rakészek, ha minél több tárgyat bir-
tokolnak. Kiskorunk óta befolyásol-
ják világképünket a hirdetések által 
közvetített hamis ideálok, melyek arra 
ösztönöznek, hogy minél több, minél 

Ne vásárolj semmit nap!

tükör | 11 civil közösségek
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Emlékeztünk
Ismerjük ezt a kifejezést: emlékfák 

– jelfák. Azokra a fákra szoktuk mon-
dani, amelyekhez valamilyen neveze-
tes történet kapcsolódik, vagy a néphit 
szerint híres személyek, pihentek meg 
a fa alatt. Sárospatakon a Rákóczy – fa, 
vagy országunkban több helyen mu-
tatják azokat a fákat, melyek alatt Pe-
tőfi Sándor pihent meg.

Ültetünk fát nevezetes évforduló al-
kalmával, mi pellérdi reformátusok 
a templom udvarán a templomépítés 
évében ültettünk két kocsányos tölgy-
fát, emlékezve arra, hogy őseink ilyen 
fából készítették a lakóházaikat, az ún. 
talpasházakat, vagy szintén a paticsfalú 
talpas templomokat, melyeket veszély 
esetén, a török, és Habsburg időben ök-
rökkel elvontatták a berkekbe és erdőkbe.

November 1-én, mindenszentek nap-
ján kint voltunk a temetőben és meg-
találtuk szerettünk sírját, mert állítot-
tunk jelfát, emlékfát, fejfát sírjuk fölé. 
Igaz ma már a temetőben is a sírok 
közötti rivalizálás van, melyik sírkő 

Ezen megemlékező nap első nyoma 
Sevilla-i Izidor püspök (+636) rendel-
kezései között lelhető fel. Ő a szerze-
teseinek előírja, hogy a pünkösd utáni 
napon a megholtakért mutassák be a 
szentmisét. 

De a mai értelemben vett halottak 
napja a korai középkorra tehető. Odo, 
Cluny apátja (994-1048) a rábízott ko-
lostorok számára előírja, hogy ünne-
pélyes megemlékezést kell végezni az 
elhunytak üdvösségéért, mégpedig 
november 2-án. Először tehát ez a gya-
korlat csak a kolostorokban létezett. 
Később aztán, a 12. és a 13. században 
egész Európában elterjedt. 

Mi pellérdiek is a halottak napi 
megemlékezést már elkezdjük a Min-
denszentek ünnepén. Délután 2 óra-
kor összejövünk a temetőben egy rö-
vid szertartásra, ahol a halottainkért 
imádkozunk. Este pedig a templomban 
van a mindenszentekről mondott mise 
után halotti szertartás. Idén a Minden-
szentek vasárnapra esett, így a délelőtti 
szentmise után volt a halotti szertartás.    

A ma emberének ugyancsak meg-
változott a halálhoz való hozzáállása. 
Mindenki tudja, hogy valamikor a te-
lepülés központi épülete a templom 
volt. A halottakat pedig a templom 
körül temették el. Így állandó volt a 
kapcsolat az élők és megholtak között. 
Most már más a helyzet. Maga a ha-
lál ténye is olyan lett, amivel nem szí-
vesen szembesülnek az élő emberek. 
Iparszerűvé lett az egész. A megválto-
zott életkörülmények között már alig 
van lehetőség arra, hogy valaki a sze-
rettei között, az otthonában várja be 
a végső óráját. Mindenki tudja, hogy 
ez így nem jó, nem igazán emberhez 
méltó. De hát ilyenné változtattuk a 
világunkat. Ezen megváltozott körül-
mények között meg kell találni azt a 
módot, ahogy a halálnak megadjuk a 
maga méltóságát. Mert ahogy a szü-
letés, úgy a halál is hozzátartozik  az 
emberlét teljességéhez.

Dr. Horváth István 
plébános      

TAIZE – Fiatalok 
Találkozója Pécsett

Második alkalommal került sor Pé-
csett ilyen jellegű ifjúsági találkozóra. 
Az elsőre 20 évvel ezelőtt. Akkor arra 
egész Európa felfigyelt, hiszen a szo-
cialista országokban ilyen még nem 
volt. Akkor rengetegen jöttek a világ 
sok országából Pécsre. A húsz évvel 
ezelőtti nyugat-keleti találkozó volt, a 
mostani viszont csak regionális.

A találkozó október 23-25-ig tartott, 
mottója pedig: Bizalom Zarándokútja 
a Földön. A résztvevő fiatalok legin-
kább a szomszédos országokból jöttek. 
Több ezren, de köztük a legtöbb ma-
gyar volt.

A fiatalok nem szerveződnek moz-
galomba, hanem azt keresik, hogy ho-
gyan élhetik meg a bizalmat életük 
különböző területein: a bizalmat sze-
mélyek között, különböző keresztény 
felekezetek között, népek és országok 
között, valamint a bizalmat Istenben. 
Különféle kérdéseket hordoznak ma-
gukban a békéről, a népek közötti 

milyen anyagból készült, melyik a na-
gyobb, drágább és mennyi virágot vi-
szünk ki a sírra.

Valamikor ez nem így volt. A kato-
likus testvérek fából faragott keresztet 
állítottak elhunyt szerettük sírjára, a 
reformátusok falvanként változó mo-
tívumú, fából faragott fejfát, (lapos, 
deszka formájú) vagy kopjafát, amely 
(oszlop alakú) volt. A maga egyszerű-
ségében szép volt az ilyen temető, nem 
hivalkodó, mert az élőknek kell meg-
adni szeretetünkön keresztül, ami jár 
nekik, nem pedig holtukban a sírkővel 
és hatalmas koszorúkkal.

Református Egyházunkban nem a 
halottakért imádkozunk e napon, ha-
nem hálát adunk Istennek életükért. 
Hálát adunk Istennek, hogy Jézus 
Krisztus meghalt értük és feltámadá-
sával legyőzte a halált. Várjuk vissza 
ítélni élőket és holtakat. Református 
ember nem gyújt gyertyát minden-
szentek alkalmával a síron, hanem vi-
rágot tesz elhunyt hozzátartozójának 
sírhantjára. Sokan, akik ezen a napon 
gyertyát gyújtanak a sírokon, nem is 
tudják, miért teszik: „mert így szokás, 

olyan szép…” Ne az üres szokás ural-
kodjon rajtunk, hanem tartsuk meg 
egyházunk – katolikus – református – 
tanítását, gyakorlatát.

Pár ormánsági fejfát mutatok be, 
melyek már csak a régmúltat idézik, 
mert felváltotta őket a sírkő. Jó lenne 
visszatérni ehhez az egyedüli magyar 
népművészeti alkotáshoz, a fejfa-állí-
táshoz!

Szalay Lajos
ref. lelkész

12 | tükörtest és lélek
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Ismét itt a november
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gyulladást, melyre a gyakori vagy 
állandó mérsékelt torokfájdalom, 
esetleg hőemelkedés és a nyirok-
csomók időszakos megnagyob-
bodása jellemző. Torokfájdalom 
felléphet kórokozók vagy irritáció 
nélkül is pl. arcidegzsába, neural-
giák esetén, de hasonló panasz elő-
fordulhat anatómiai rendellenes-
ség miatt is.

8. A jóindulatú daganatok általában 
nem okoznak fájdalmat, többnyi-
re tünetmentesek, néha kisebb-
nagyobb diszkomfort-érzést okoz-
hatnak. A rosszindulatú daganatok 
alattomosan fejlődnek ki, főleg 
hosszú évek óta erősen dohányzó 
és rendszeresen alkoholt  (főleg tö-
mény alkohol) fogyasztó emberek 
betegsége.

Az egyes kórképeket a betegek ki-
kérdezésével, megtekintésével és gon-
dos száj-torok-gégevizsgálattal lehet 
felismerni, a további vizsgálatok eset-
leges rtg. vizsgálat, vagy endoszkóp 
segítségével deríthetők ki. A kezelést a 
torokfájdalom kiváltó oka szabja meg. 

· A vírusos gyulladások csak ún. gé-
gediétát igényelnek, mely a forró, 
fűszeres, hideg és szénsavas italok 
kerüléséből, dohányzási tilalom-
ból áll. 

· A bakteriális fertőzések antibioti-
kus kezelésre gyógyulnak. 

· Sebészi beavatkozásra van szükség 
a tályog gyógyításában. 

· Ha valamilyen rendszerbetegség 
vagy rheumatológiai kórkép áll a 
háttérben, akkor tüneti fájdalom-
csillapításon kívül az alapbetegség 
gyógyítása/kezelése szükséges. 

· A rosszindulatú daganatos be-
tegségek terápiáját fül-orr-gégész 
szakorvos, illetve onkológus hatá-
rozza meg, kezelésük során szük-
ség lehet sebészeti beavatkozásra, 
besugárzásra és kemoterápiára. 

· A magas lázzal járó, vagy néhány 
nap alatt nem gyógyuló, esetleg fo-
kozódó torokfájdalom miatt min-
dig fel kell keresni a fül-orr-gégész  
szakorvost.

Dr. Péterfia Sarolta

ún. uvula ödémát (nyelvcsap vi-
zenyős duzzanata)   tudják okozni, 
mely szintén torokfájással és fáj-
dalmas nyeléssel jár.

3. Marószer belégzése, véletlen vagy 
szándékos lenyelése szöveti károso-
dást, és ezzel heves fájdalmat vált ki.

4. A baktériumok által kiváltott 
gyulladások között leggyakoribb 
és egyben legismertebb a mandu-
lagyulladás, illetve a tüszős man-
dulagyulladás, melyre a torokfáj-
dalmon kívül   (nyelési fájdalom) 
magas láz és elesettség jellemző. A 
beteg vizsgálatakor ilyen esetekben 
a submandibuláris nyirokcsomók 
megduzzadása észlelhető.  Ebben 
az esetben feltétlenül antibiotikus 
kezelés indokolt, lázcsillapítással.

5. A torok vírusos fertőzései közül 
jól ismert az ún. herpangina, mely 
nagyon gyakori kórkép, a torok 
nyálkahártya apró hólyagos  gyul-
ladása jellemző rá. Néhány napig 
tart, mérsékelt lázzal, nyelési fáj-
dalommal. Ilyen esetekben láz-
csillapítás, és a torok fájdalmát 
és gyulladását csökkentő fertőtle-
nítő gyógyszerek szedése javasolt. 
Szintén vírus okozza a Pfeiffer-féle 
mirigylázat, mely a serdülők és fi-
atal felnőttek betegsége. A fertőzés 
nyállal terjed, torokfájdalom, mér-
sékelt láz, nyaki nyirokcsomók 
megnagyobbodása és általános 
rossz közérzet jellemzi. Fertőzé-
ses eredetű a jelentős fájdalommal 
járó aftás szájgyulladás, mely in-
kább a gyermekek betegsége.

6. Ritkább a mandulák fekélyes 
gyulladása. A betegség, jellegze-
tes bűzös leheletet okoz, féloldali 
fájdalommal és az azonos olda-
li nyirokcsomó megnagyobbodá-
sával jár, mérsékelt láz kíséri. A 
mandula körüli tályog legtöbbször 
mandulagyulladás után jelentke-
zik, heves, féloldali fülbesugárzó 
fájdalmat és igen nagyfokban ne-
hezített nyelést okoz. Ez egy ko-
moly betegség azonnali kezelést 
igényel, erős antibiotikummal.

7. Állandóan jelenlevő kórokozók 
tartják fenn az idült mandula-

egyetértésről, a hitük és a társadalmi 
elkötelezettségük elmélyítéséről. 

A találkozó végül is jól sikerült. 
Akikkel beszéltem, mindenki jól érez-
te magát, örültek a lehetőségnek, hogy 
ezen részt vehettek. Dicsérték a házi-
gazdák vendéglátást, a szeretetteljes 
fogadtatást és ellátást. Pellérd ebből 
most kimaradt, mert a szervező bi-
zottság bizony nem állt hivatása  ma-
gaslatán.

H. I.

Torok kórok
 A torokfájás gyakori panasz, mely 
előfordulhat mind gyermek, mind 
felnőttkorban. A panasz hátte-
rében legtöbbször valamilyen ir-
ritáció, vagy baktérium, illetve 
vírus által okozott gyulladás 
áll, ritkábban valamilyen súlyos 
vagy specifikus gyulladás.

A torokfájás gyakori panasz, mely-
nek hátterében bakteriális illetve ba-
nális gyulladás áll, ritkábban súlyos 
gyulladás, illetve daganat.

1. Enyhe- csak a nyálkahártya felszí-
nét érintő gyulladást válthat ki ké-
miai irritáció, a testhőmérséklettől 
jelentősen eltérő hőhatás, pl. forró 
vagy jeges ital. Különösen köny-
nyen okoz panaszt az erősen hűtött 
szénsavas ital pl. a jégszekrényből 
való kivétel után azonnal fogyasz-
tott sör vagy üdítő.

2. Hasonlóképpen gyulladást vált ki 
a forró, fűszeres étel. Ezek a noxák, 
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vizet szivattyúztak le a sp ortpálya ön-
tözésére. Ez a hirtelen vízszintcsökke-
nés ugyanúgy negatívan befolyásol-
hatta a halak kapáskedvét, mint ahogy 
a hónap végi esőzés, ami ugyanennyi-
vel növelte a vízszintet. De arról se fe-
ledkezzünk meg, hogy ebben az évben 
25 mázsa halat telepítettünk és a fogási 
naplók bejegyzéseit összesítve ugyan-
ennyit ki is fogtunk! Biztosan van még 
hal a tóban ezt az ugrások, túrások 
st b… mutatják az értő horgász számá-
ra, csak nem „esznek”!! 

Most  november 3-án 12 mázsa 30-70 
dekagramm közötti kárászt vásárol-
tunk és telepítettünk. (lásd a képeket). 
A vásárolt halmennyiség mellé mint-
egy 5-6 mázsa vegyes apróhalat kap-
tunk ingyen melyben, jelentős meny-
nyiségben 30-40 dekagramm közötti 
dévérkeszeg is van. Így összesen az 
őszi telepítéssel mintegy 18 mázsa hal 
került a tóba. A dévérkeszegek szapo-
rodása érdekében fontos lenne, hogy 
jövő év júliusáig, – amikor is azok le-
ívnának – ha ki is fogjuk, de ne vigyük 
el, engedjük vissza!!  Ehhez kérjük a 
tagság közreműködését.

Pontyot már nem telepítünk az idén, 
nehogy a télen a jég miatt elpusztulja-
nak, illetve a vidrák megegyék azokat. 
A jövő évben, tavasszal, a jég elolvadá-
sa után azonnal 5–6 mázsa ponty  tele-
pítéssel indítjuk a szezont.

Felhívom azon horgásztársak fi gyel-
mét, akik a horgászrendben megha-
tározott, évi társadalmi munkájukat 
nem teljesítették, hogy december 31.-ig 
környezetvédelmi hozzájárulás címén 
6000 forint befi zetésével a helyi Taka-
rékszövetkezetnél az egyesület szám-
lájára teljesíthetik. 2010. január 1. után 
már emelt összeggel, azaz 9000 forint-
tal tehetik csak meg.

Ott László 
gazdasági ügyintéző

Az újbor első fejtése az erjedés befe-
jeződése után esedékes. A fejtés azért 
foglal el fontos helyett a borkezelések 
között, mert ezzel a művelettel szaba-
dítjuk meg az újbort az erjedési sza-
goktól (nyílt fejtéssel), az élesztő és 
permetszer maradványoktól, a mag és 
héj részecskéktől. Az idejében elvég-
zett első fejtéssel megakadályozzuk a 
seprő íz, és más nem kívánatos bor hi-
bák, borbetegségek kialakulását.

Érdemes megvizsgálni, hogy mikor 
tekinthetjük fejtésre késznek a borun-
kat. Nem kizárólagosan elegendő jel, 
ha letisztult a bor, vagy ha vörösbor 
esetén leszállt a törköly kalap. Mindig 
érdemes megkóst olni, hogy tényleg ki-
erjedt-e a must , tehát nem maradt-e a 
borunk édes. A kierjetlen cukrot tar-
talmazó bor körülményesebb eltart-
hatósága miatt mindig fokozott gon-
doskodást  – gyakori szabad kénessav 
szint- és a környezet hőmérsékletének 
ellenőrzése – igényel.

 Előfordul, hogy az erjedés nem 
azért áll le, mert kierjedt a must  cu-
kor tartalma, hanem egyéb körülmé-
nyek hatására megakadt az erjedés. 
Ilyen körülmény – elsősorban akkor 
ha nem használtunk az erjedés elején 
faj élesztőt – a hírtelen bekövetkezett 
lehűlés, a magas 21-22 m/m% must .

Az idei év egyik jellemző problémá-
ja, hogy az erjedés sok esetben a szo-
kásos 1-4 hét alatt nem fejeződik be. A 
majdnem kész bor hetekig csak „su-
sog” és több-kevesebb kierjetlen cuk-
rot tartalmaz. Nincs rendjén, hogy a 

szeptemberben szüretelt szőlőből ké-
szült bor még mozog, pötyög.

A fenti probléma esetén azokon a 
borokon, amelyek az erjedés elején 
nem kaptak faj élesztős beoltást , a hi-
deg-, kén-, alkohol tűrő faj élesztő és 
tápsó pótlólagos alkalmazása segíthet. 
Ilyenkor már megemelt adaggal kell 
dolgozni.

Ha a borunk must  korában faj élesz-
tőt és tápsót is kapott – előfordult idén 
az ilyen esetekben is az elhúzódó erje-
dés – akkor az erjedés minél gyorsabb 
befejezése érdekében a sejtfal építő 
tápsó adagolása segíthet.

Az irreális ideig elhúzódó erjedés 
főleg az alacsony sav- és beltartalmú 
borok esetén jelent nagyobb veszélyt. 
A hosszú erjedési idő alatt megnő a 
borunk aldehid tartalma és kénfaló le-
het a bor. Ebben az esetben az alapké-
nezéssel biztosított viszonylag magas 
szabad-kénessav tartalom is gyorsan 
csökken, mert a szabad kénessav az al-
dehidekhez lekötődik.

Emlékeztetőül: csak a szabad kénes-
sav védi a borunkat az oxidációtól, a 
káros mikroorganizmusok okozta be-
tegségektől, segíti az öntisztulást  és 
megőrzi a bor illat- és zamat anyagát.

Az időben felfedezett erjedési rend-
ellenességek kezelése hatékonyabb, a 
bort kevésbé viseli meg.

Vadai Mihályné
Óvörös Borászbolt

Első fejtés

Tükörkép a tóról
Az utóbbi hetekben a horgászok pa-

naszkodtak, keseregtek a vízparton, 
hogy nincs kapás, nem fognak halat. 
Ki-ki vérmérsékletének megfelelően 
szidta a halakat, a vizet vagy éppen-
séggel az egyesület vezetőségét, amiért 
nem fog semmit. 

Mint horgász talán meg is értem 
őket, hiszen azért mennek le szabad-
idejükben a vízpartra, hogy sp ortél-
ményekkel és/vagy zsákmánnyal gaz-
dagon térjenek haza.  

Nem a vezetőség „mundérjának”, 
becsületének védelme, mint inkább a 
tények ismertetése miatt írom, hogy 

a kapások elmaradásának több oka is 
van, illetve lehet.

Szeptember-október hónapban két 
alkalommal is, egy sajnálatos félreér-
tés miatt a tóról mintegy 12-15 centi-
méter, azaz mintegy 120-150 köbméter 

14 | tükörpraktikák
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Pellérd Község Eseménynaptára 
2009. november – december

Időpont Esemény Helyszín Szervező

November

15. – szombat Pellérd SE – Szigetvári ZMSE | 13:00 Pellérdi sportpálya Vészi Ernő

20. – péntek Kertbarát klub – előadás | 17:00 Régi iskola ebédlő Schmidt Mátyás

21. – szombat Caritas bál Művelődési ház Katolikus Caritas Pellérd

22. – vasárnap Pécsvárad – Pellérd SE | 13:00 Pécsvárad Pellérdi Sport Egyesület

23. – hétfő

„Meseillusztrációk” – István László, grafikus 
képzőművész kiállítása ÁMK Ált. Isklája Ácsné Vér Márta

Mese és versmondó verseny
1-2. osztályosok részére Iskola Ácsné Vér Márta

25. – szerda Mese és versmondó verseny
3-4. osztályosok részére Iskola Ácsné Vér Márta

27. – péntek
Kertbarát Klub előadás | 17:00 Régi iskola ebédlő Schmidt Mátyás

Versfelolvasó est Hernádi Attilával | 18:00 Művelődési ház Művház

30. – hétfő Mese és versmondó verseny döntője Iskola Ácsné Vér Márta

December

1. – kedd SZM vezetőségi ülés | 17:00 Iskola Medgyesi Antal

2. – szerda Szülői fogadóórák minden pedagógusnak | 
16:30-19:00 Iskola ÁMK

4. – csütörtök
Iskolai Mikulás ünnepély Iskola Medgyesi Antal

Kertbarát Klub előadás | 17:00 Régi iskola ebédlő Schmidt Mátyás

5. – péntek

Labdarugó Mikulás kupa 8–10 évesek részére 
| 9:00 Iskola sportcsarnok Vészi Ernő

Községi szintű Mikulás ünnepség | 16:00 Művelődési ház Ács Péter

19. – szombat Betlehemezés faluszerte Ácsné Vér Márta

20. – vasárnap Karácsonyi Koncert | 17:00 Római katolikus 
templom Művház

23–31. Téli szünet ÁMK Medgyesi Antal

31. – csütörtök Év végi hálaadás | 18:00 Római katolikus 
templom Dr. Horváth István

Az eseménynaptár hetente frissítésre kerül. A programok részleteiről, az aktuális változásokról és a Művelődési Ház 
termeinek szabad időpontjairól telefonon lehet érdeklődni Radnai Ákos Mikrotérségi Programszervezőnél a 72/373-047-
es számon. A Művelődési Ház programjai heti bontásban és aktualizálva minden hétfőn felkerülnek a képújságra és a  
www.pellerd.hu honlapra.

tükör | 15 programajánló
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Hirdetési áraink változtak:
7×10 cm: 1000 Ft/megjelenés

10×14 cm: 2000 Ft/megjelenés
14×21 cm: 4000 Ft/megjelenés

Következő számunk december 
hónapban jelenik meg.

Reklám,  illetve hirdetésfelvétel a 
 Takarékszövetkezetben, 

naponta 9–1 óráig 

Vészi Ernőnénél.  
Tel: () 5-4

 Kiadja: Pellérd Község Önkormányzata 

 Felelős kiadó: Metzing József polgármester

 Felelős szerkesztő: Borbély Tamás

 Tördelőszerkesztő: Schauermann Tamás

 

 Szerkesztőbizottság

 Önkormányzat: Kerepesi Jánosné

 Civil szervezetek: Benyovszki Máté, Bodai Tiborné, 

Gálné Dávid Margit, Ott László, 

Habó Melinda, Magdó Jánosné, 

Schmidt Mátyás, Szigeti János

 ÁMK: Medgyesi Antal

 Test és Lélek: dr.  Horváth István, dr. Péter� a 

Sarolta, Molnárné dr. Csillag 

Edina, v. l. Szalay Lajos

 Kultúra: Ács Péter, Tóth József, 

Radnai Ákos

 Riport: Ravadics János 

 Praktikák: Farkas Nándor, Strasszer László

 Sport: Vészi Ernő

 Szerkesztőség: 8 Pellérd, Fő tér . 

+ (2) 8 90

 Fotók: Ravadics Irénke

 Nyomdai munkálatok: Bornus 2009 Kft.

 Pécs, Közraktár u. -. 

+ (2) 22 8

 Felelős vezető: Tamon Attila

 Nyomdai előkészítés:  Bt.

 Megjelenik: minden hónap első felében,

00 példányban

Az MLSZ. 1993-ban döntést  hozott, 
hogy az Aranycsapat tiszteletére no-
vember 25.-e legyen a Labdarugók 
Napja.

E nap tiszteletére felkértek, hogy ír-
jak egy cikket a labdarugókról. Ennek 
szívesen teszek eleget, de egy kicsit 
másképpen …

Ki ne emlékezne a nagyokra, az 
„Aranycsapat”-ra, akik az akkor 90 
éve veretlen angol válogatottat 6-3-ra, 
később pedig 7-2-re legyőzte. Újra volt 
magyar remény, egy ország szurkolt 
nekik, kicsiktől az idősekig.

Mára sajnos már csak ketten vannak 
köztünk abból a szívünket megdobogta-
tó csapatból (Buzánszki Jenő, ill. Grosics 
Gyula). Legyen ez még sokáig így. 

Nem értem Grosics Gyulát, miért 
nem fogadja el a „Budapest  Díszpolgára” 
címet, mint sp ortember tudhatná, hogy 
az ellenféltől kapott elismerés sokkal 
többet ér, mint egy „házon belüli”.

Nagy öröm volt, hogy a rendszer-
váltás után Puskás Ferenc hazaköltö-
zött, éps új reményeket adott a magyar 
futballtársadalomnak.

Eddig egyetlen Magyar-Angol nem-
zeti válogatott meccset láttam élőben 
a „Nép st adionjában”. 

Az akkor Megye II. osztályban ját-
szó Pellérd labdarugó csapatával utaz-
tunk Budapest re. Fergeteges élmény 
volt,  mi is mint a többiek 6-3-as és 
7-2-re kifest ett zászlókkal vonultunk 
a Stadionba. Akkor nálunk Nyilasi Ti-
bor (Nyíl), az angoloknál Kiegen volt 
az igazi sztár.

Sajnos kikaptunk 3-1-re, de ott az 
a Nyilasi gól felért egy győzelemmel 
a mi szemünkben. Azóta sem tudunk 
olyan szintre emelkedni, mint Puskás-
ék idejében. Pedig az angolok, miután 
kikaptak a magyaroktól, a „Magyar 
futballt” kezdték oktatni klubjaikban, 
sikeresen.

Kicsit visszaemlékszem, 10 éves le-
hettem, mikor Ferencváros-Pécsi Dó-
zsa meccs volt Pécsett, a Verseny utcai 
pályán. Rab Imre védett a Dózsában. 
Hatalmas élmény volt számomra, de 
utána következett a retorzió, a követ-
kező vasárnap a pap kiprédikált ben-
nünket a templomban, hogy mise 

helyett „Flari” (Ő így hívta) meccsre 
járunk, és meg volt a büntetés is.

Labdarúgás szeretetem azért nem ha-
gyott alább, igaz ma már csak a pellérdi 
focist áknak drukkolok, meg persze 
Debrecennek, a válogatottnak, Pécsnek, 
egy kicsit Kozármislenynek, meg a va-
lamikor velünk egy csoportban játszó 
Ócsárdnak, hogy álljanak helyt.

Környezetemben vannak nálam na-
gyobb labdarúgást  szeretők, akikre 
igen büszke vagyok.

Pl. a kicsikkel foglalkozó Döme Ti-
bor, aki töretlenül hisz abban, hogy 
a kicsikkel kell kezdeni, és igaza van. 
Ezért kérek mindenkit, aki teheti néz-
ze meg őket a december 5-én, 9 órától, 
az általános iskola sp ortcsarnokában 
megrendezésre kerülő „Mikulás Ku-
pán”.

Dicsérem Dombai Lajost  (Pumpi), 
aki a serdülő, ill. ifj úsági csapat mun-
káját egyengeti, sokszor hálátlan fel-
adat, de idővel a gyerekek is értékelik 
ezt a törődést .

Kovács Ferencet, aki a Megye I. csa-
patot irányítja, s jelenleg az 5. helyen 
állunk, ami szintén büszkeséggel tölt el.

Azért a hétköznapjaimban is tör-
ténnek apróbb örömök, mint például, 
amikor az utolsó „Világbajnokságot” 
követtem a televízión keresztül, s ugye 
a nappal meccseknél csupán Kedves 91 
éves anyósom volt otthon, mondtam 
a „Maminak”, hogy most  focimecs-
cset nézünk, jó?. Ő bólogatva mondta, 
hogy igen, és végignézte velem a mecs-
cseket. Többször reklamált is, pl. hogy 

„miért veszi el tőle a labdát, hagyta 
volna a másikat is, hogy játsszon egy 
kicsit vele ő is (egy szerelés után), ők 
nem voltak ilyen irigyek fi atalkoruk-
ban., vagy „a kártyát mutogató (bíró) 
csak szaladgál közöttük, de nem talál-
ja a labdát…”

2009-től Juniális keretén belül ren-
dezzük meg a „Csirke József Emlék-
versenyt”. Csiribáról is sokat tudnék 
mesélni, főleg a fociszeretetéről, de ta-
lán egy másik alkalommal.

Vészi Ernő
SE. elnök

November 25. Magyar 
Labdarugók Napja.
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